
رئیس سازمان نظام پزشکی:  مداخله پزشکان 
برای پیشگیری از بارداری کمتر از 3 درصد است

 90 درصد تبلیغات پزشکی
 غیرقانونی است

ش�هروند| »اینکه پدر و مادر می خواهند زایمان 
سزارین داشته باش��ند و بیمارستان اصرار بر زایمان 
طبیعی دارد، یک مسأله پیچیده اخلاقی است، باید 
منوی انواع زایمان های طبیعی در اختیار مادران قرار 
گیرد، زنان جوان از درد زایمان طبیعی می ترس��ند، 
تعرفه زایمان طبیعی باید به ازای هر ساعت حساب 
ش��ود، خلوت و خواس��ته زوجین مورد احترام قرار 
گیرد، مخالف جرم انگاری پزشکان هستیم، مداخله 
پزشکان در پیش��گیری از بارداری کمتر از 3 درصد 
اس��ت، قرص ضدبارداری تنها برای پیش��گیری از 
بارداری نیست.« اینها بخش��ی از پاسخ های رئیس 
سازمان نظام پزشکی در برابر پرسش های روز گذشته 
خبرنگاران است. علیرضا زالی در پاسخ به »شهروند« 
درباره فشار وزارت بهداش��ت به بیمارستان ها برای 
زایمان به روش طبیعی و احتم��ال به خطر افتادن 
جان مادر، به بالا بودن آمار س��زارین در کشور اشاره 
کرد و گفت: »نرخ س��زارین در کشور از میانگین نرخ 
جهانی بالاتر است اما باید بحث فنی و اخلاقی روی آن 
صورت گیرد، البته باید در مواردی که ضروری است 
بیمار براس��اس مصادیق مطلق، س��زارین شود.« به 
اعتقاد او این که مادر می خواهد زایمان سزارین داشته 
باشد اما تأکید بیمارس��تان بر زایمان طبیعی است، 
مسأله پیچیده اخلاقی ایجاد می کند. باید این موضوع 
با بینش خاصی م��ورد توجه قرار گی��رد، باید انواع 
زایمان های طبیعی به صورت لیستی در اختیار مادر 
قرار گیرد و او برای نمونه زایمان بدون درد، زایمان در 
آب و...  را انتخاب کند. او به اهمیت پوشش بیمه ای 
این زایمان ها تأکید کرد و  افزود: »برای ترویج فرهنگ 
این نوع زایمان باید پوش��ش بیمه ای کاملی وجود 
داشته باشد، باید تعرفه ای که برای ماماها و پزشک 
در نظر گرفته می شود به ازای ساعت باشد.« به گفته 
رئیس سازمان نظام پزش��کی در حال حاضر انجام 
س��زارین در کشور، 5 درصد نس��بت به قبل کاهش 
یافته است. زالی در پاسخ به پرسش دیگر »شهروند« 
درباره سرانجام حق فنی داروخانه ها گفت: »بیش از 
50 تبصره و ماده قانونی داریم که نشان می دهد، حق 
فنی حق قانونی و حقوقی جامعه داروسازان است و 
این مصوبه جزو خدمات تش��خیصی است اما برای 
حفظ شکل قانونی و براس��اس ماده 76 قانون وزارت 
بهداشت می توانیم در س��ازمان نظام پزشکی ظرف 
3ماه مدل های��ی از قبیل تعرفه گ��ذاری بر خدمات 
دارویی را مطرح کنیم که کلیات آن اکنون به تصویب 
رسیده است.« به گفته او، سازمان حق مشروع خود 
در دفاع از حق فنی داروخانه ها را اعلام می کند و حتی 
نامه ای به کمیسیون بهداشت مجلس نوشته ایم که 
قرار است با حضور نمایندگان دارویی مدل متفاوتی 

طراحی شود.   
6 میلیون و 400 هزار نفر بیمه شدند

افزایش مراجعه بیماران به بیمارستان های دولتی و 
کاهش مراجعه ها به بیمارستان های خصوصی در پی 
اجرای طرح تحول نظام سلامت، سوال دیگری بود 
که خطاب به زالی پرسیده شد.  او در پاسخ می گوید: 
»آنچه پیداس��ت در برخی از استان ها میزان مراجعه 
بیماران افزایش داشته، اما این افراد در گروه کسانی 
هستند که قبل از اجرای این طرح هم مراجعه کننده 
بخش خصوصی درمان نبودند، اما حالا که تسهیلاتی 
فراهم ش��ده به بیمارس��تان های دولت��ی مراجعه 
کرده اند.« او بهتری��ن روش برای کاهش هزینه های 
درمان در بخش خصوصی را توس��عه بیمه تکمیلی 
اعلام کرد و  افزود: »70 تا  75 درصد مراجعه کنندگان 
به بیمارستان های خصوصی بیمه تکمیلی دارند، با 
توسعه این بیمه ها بخش خصوصی هم امنیت خاطر 
بیشتری پیدا می کند.« به گفته زالی از زمان اجرای 
طرح تحول نظام سلامت، 6 میلیون و 400 هزار نفر 
بیمه پایه شدند، اینها کسانی بودند که در سال های 

گذشته فاقد هرگونه بیمه ایی بودند.  
مخالف جرم انگاری پزشکان هستیم

زالی همچنین درباره ط��رح افزایش جمعیت که 
اخیرا از س��وی مجلس تصویب ش��ده که براساس 
آن پزش��کانی که اقدام به جراحی های پیش��گیری 
از بارداری می کنند، متخلف ش��ناخته می ش��وند، 
توضی��ح داد: »مجازات از نظر اخلاق پزش��کی مورد 
تأیید نیس��ت چراکه اغلب روش های پیش��گیری 
که استفاده می ش��ود غیرجراحی اس��ت و پزشک 
مداخله ای  ندارد و مداخله پزشکان کمتر از 3 درصد 
است.« براساس اعلام او، در گذشته تورهایی بود که 
پیش��گیری از بارداری را ترویج می داد، اما حالا دیگر 
ای��ن تورها فعالیت نمی کنند، البت��ه نباید فراموش 
کرد که س��لامت زوجین و مادر بس��یار مهم است و 
استفاده از قرص های ضدبارداری تنها برای پیشگیری 
استفاده نمی شود. نباید شرایط به گونه ایی شود که 
از فردا تمام این خدمات گران ش��ود. او با مخالفت با 
جرم انگاری پزش��کان، بر ضرورت ترویج فرزندآوری 
در می��ان نخبگان تأکید ک��رد و  اف��زود: »هم اکنون 
یک میلیون و 800 هزار زوج نابارور در کش��ور وجود 
دارد، ما باید به س��متی برویم که این اف��راد درمان 
شوند و اقشار فرهیخته کشور نسبت به فرزندآوری 
حساس شوند، البته در کنار همه اینها باید خلوت و 
درخواست زوجین مورد احترام قرار گیرد، اقدامات 
تنبیهی صرف که از س��لبی باشند معمولا به نتیجه 
نمی رسند.«پرسش دیگر خبرنگاران، درباره تبلیغات 
گس��ترده پزش��کی بود،  زالی در همین باره با بیان 
این که 90 درصد تبلیغات در حوزه س��لامت توسط 
افراد ذی نفع انجام می شود، گفت: »تبلیغات پزشکی  
که انجام می شود اغلب، غیرعلمی و فریبنده است و 
افرادی ک��ه آن را انج��ام می دهند صلاحیت علمی 
ندارند و در نتیجه مشکلات زیادی را ایجاد می کنند.« 
زالی از جلسه ایی که قرار است با وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی برگزار شود، خبر داد .

 وقتی پارک ملی گلستان
 به پشیزی هم نمی ارزد

به راستی چه فاجعه ای بالاتر از تاراج اندوخته های 
طبیع��ی و ذخایر ژنی یک کش��ور بای��د رخ دهد تا 
مسئولان دولتی و نمایندگان مجلس را برای حداقل 
چند ثانیه به تفکر وادارد؟ چه بلایی بزرگتر از تکرار 
آتش س��وزی های پی در پی در نخستین پارک ملی 
ایران و س��وختن بیش از 300 هکتار جنگل و کباب 
ش��دن گونه های جان��وری باید رخ دهد ت��ا دولت و 
مجلس و دس��تگاه قضای��ی را به واکنش��ی در خور 
 و شایس��ته و مقابله ب��ا متخلف��ان وادارد؟ بیش از 
یک دهه اس��ت ک��ه به واس��طه دخ��ل و تصرفات 
غیرقانون��ی وزارت راه در قلب پارک ملی گلس��تان 
و تعریض ج��اده آس��یایی داخل پارک موس��وم به 
جاده بجنورد - گرگان و در اثر ت��ردد هزاران خودرو 
و بی مبالاتی و ناآگاهی مسافران، جنگل گلستان در 
آتش می سوزد.  بلایی که هر س��اله تکرار می شود و 
ه��زاران هکتار جنگل و مرت��ع در اصلی ترین قطب 
تنوع زیس��تی ایران به فنا می رود و به واسطه همین 
جاده اس��ت که کنترل ش��کارچیان برای ماموران 
محیط زیست عملا غیرممکن ش��ده و شکارچیان 
ب��ا سوءاس��تفاده از ضع��ف لجس��تیک س��ازمان 
محیط زیس��ت به راحتی و از طریق این جاده داخل 
پارک ش��ده و با آتش اف��روزی ت��لاش می کنند تا 
محیط بانان پارک را مش��غول اطفای حریق کرده تا 

خود به شکار غیرمجازشان بپردازند. 
ام��ا مگر ن��ه این که همی��ن یک م��اه قبل بیش 
از 200 هکت��ار از پ��ارک در نتیج��ه حریق عمدی 
شکارچیان سوخت و در پایان شب نیز ماموران گارد 
محیط زیست با حکم دادستان به منزل شکارچیان 
رفته و لاشه سه مرال و یک شوکا و یک میش و یک 
بره را بیرون کشیدند. حال پرسش اساسی این است: 
اگر دس��تگاه قضایی با آتش افروزان و ش��کارچیانی 
که گونه های کمیاب جانوری این پارک را س��لاخی 
کرده ان��د، برخوردی قاطع می کرد آی��ا امروز باز هم 
ش��اهد آتش افروزی گروه دیگری از شکارچیان در 
پارک ملی گلستان بودیم؟ چرا با جرم آتش افروزان 
و شکارچیان غیرمجاز در پارک های ملی کشورمان 
به مثابه اقدام علیه امنیت ملی برخورد نمی ش��ود؟ 
آن هم در کشوری که کمتر از 7 درصد مساحتش را 
جنگل تشکیل داده و اگر جنگل های خشکیده و رو 
به زوال زاگرس و ایران��و تورانی و خلیج عمانی را هم 
کنار بگذاریم عملا کشوری هستیم با زیر یک درصد 

پوشش جنگل! 
آتش سوزی گلس��تان درحالی برای ششمین بار 
در دو ماه اخیر تکرار می ش��ود که به گفته مسئولان 
محیط زیس��ت، محیط بانان روزانه به طور متوسط 
15 حریق کوچ��ک را در این پ��ارک اطفا می کنند.  
حریق اخیر از س��اعت 16 بعد از ظهر 19 مرداد آغاز 
و همچنان ادام��ه دارد.  درحالی که مدیر پارک ملی 
گلستان از همان ساعات آغازین حریق اعلام کرد به 
دلیل صعب العبور بودن منطقه، اطفای حریق بدون 
حضور بالگرد امکان پذیر نیست اما تا 20ساعت بعد 
از حریق به جز بالگرد هلال احمر عملا هیچ بالگردی 
به مح��ل حادثه نیام��د! و وعده ه��ای وزارت دفاع و 
کشور برای اعزام دو بالگرد دیگر عملی نشد. این که 
محیط زیس��ت برای دولتمردان ایران��ی هیچ وقت 
در اولویت نبوده ش��کی نیست. این که حفظ میراث 
طبیع��ی و پارک های ملی در این کش��ور ب��ه اندازه 
پش��یزی هم نمی ارزد این قدر که به خاطر نجاتش 
هیچ وزارتخانه ای در دولت، خود را مکلف به همکاری 
با س��ازمان محیط زیس��ت نمی داند و هیچ نماینده 
مجلسی هم به خاطرش وزیری را استیضاح نمی کند 

شکی  نیست.  
ام��ا روی س��خن نگارن��ده ب��ا رئیس س��ازمان 
محیط زیس��ت اس��ت که چرا بحرانی بودن شرایط 
گلس��تان را به طورکافی و موثر ب��رای دولت توجیه 
نکرده و نمی کند؟ آیا این انتظار زیادی اس��ت اگر از 
او که دو عنوان قهرمان زمین و بانوی محیط زیست 
 جهان را ب��ا خ��ود ی��دک می کش��د و از تجربه ای

 16 ساله در حوزه محیط زیس��ت و از فن بیانی قوی 
و کارآمد در جهان برخوردار اس��ت بپرسیم چرا و به 
چه دلیل هنوز نتوانسته وزارت کشور و دفاع و در یک 
کلام دولت را برای رفع بحران حریق در گلس��تان با 
خود هم��راه س��ازد؟ چرا خان��م ابتکار و اس��تاندار 
گلستان تاکنون نتوانسته اند پش��تیبانی موثری از 
محیط بانان زحمتکش و مظلوم محیط زیست به ویژه 
محیط بانان پارک ملی گلس��تان که هر صبح و شب 
درگیر آتش س��وزی های وسیع اند داشته باشند؟ در 
آتش س��وزی قبلی یک محیط بان با تراکتور به دره 
پرتاب ش��د و یک نفر از ناحیه چشم آسیب دید و در 
آتش سوزی اخیر نیز محیط بان دیگری در نیمه شب 
توسط اسب به زمین کوبیده شد و به شدت مجروح 
شد.  چرا باید همه ساله س��هم پارک ملی گلستان 
حتی در زمان آتش و بحران تنها چند بیل چوبی باشد 
و چند دبه آب که به دس��ت محیط بانان غیرتمند و 
مظلوم محیط زیست داده می شود تا با  این حداقل ها 
کاری کنند کارس��تان.  پارک ملی گلستان، گل سر 
س��بد پارک های ملی ایران و همه افتخ��ار و آبروی 
محیط زیست کش��ور می رود تا در آینده ای نزدیک 
شاید حتی 5 یا 6 سال دیگر سرنوشتی شوم حتی بدتر 
از پارک ملی دریاچه ارومیه یابد. کاش می توانس��تم 
به رئیس دولت یازدهم متذکر ش��وم شما را به خدا 
قسم اگر نمی توانید ایران را گلستان کنید، گلستان 
ایران را ویران نکنید. باور کنید هر وجب از خاک این 
پارک ملی که مخزن��ی از ژن های بی نظیر و کمیاب 
است ارزش��ش از ده ها فروند بالگرد و هواپیمایی که 
حاضر نیس��تید در مواقع بحران به حمایت از پارک 
ملی گلستان بفرستید بیشتر است.  فقط کافی است 
بحران دریاچه ارومیه را به یاد بیاورید و با عبرت از این 

بحران به یاری پارک ملی گلستان بشتابید. 
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شهروند| قلب گلستان در آتش سوخت.  آتش برای 
ششمین بار در دو ماه گذشته، به جان جنگل گلستان 
افت��اد و درختان این پارک ملی را به خاکس��تر تبدیل 
کرد.  پهن برگ های خزری و ارُس، یکی پس از دیگری 
ذغال می شوند و آتش پیش می رود.  آتش مهار نشده، 
صحبت از خاکستر شدن بیش از 200 هکتار از درختان 

پارک ملی گلستان است.  
می گویند، آتش زبانه می کش��د و خب��ری از مهار 
نیست.  ساعت سه بعد از ظهر دوشنبه است و از زمان 
آغاز آتش سوزی پارک، 21 س��اعت می گذرد. از عصر 
یکشنبه تلاش ها برای مهار آتش و درخواست ها برای 
امدادرسانی از پایتخت آغاز شده، اما هنوز از بالگردی که 
بتواند به خاموش شدن آتش کمک کند خبری نیست. 
تنها یک بالگرد از هلال احمر به منطقه رسیده که کار 
امدادرس��انی انجام می دهد و می تواند زمان رس��یدن 
نیروها به آتش را کاهش دهد. زمان پیاده روی تا رسیدن 
به منطقه دیوارکجی که حریق از آن جا آغاز شده، بیش 
از سه ساعت است و بالگردی که هلال احمر به منطقه 
ارسال کرده توانسته این زمان را کاهش دهد و نیروهایی 
که قرار است با دبه، بیل و شاخه درخت آتش را خاموش 

کنند، زودتر به دل آتش برساند.  
آتش در منطقه ای آغاز شده که 15 کیلومتر با ورودی 
پارک فاصله دارد و دیگر کنار جاده نیست که گناه آن بر 
گردن مسافران و سهل انگاری آنها بیفتد. 15 کیلومتر 
پوشش جنگلی که رس��یدن به منطقه آتش را با پای 
پیاده بسیار سخت می کند و زمان رسیدن را طولانی. 
اما از عصر یکشنبه محیط بانان، نیروهای منابع طبیعی 
و نیروهای امداد مردمی استان های گلستان و خراسان 
شمالی دست به کار شده اند و با پای پیاده خود را به آتش 
رسانده اند، اما گرمای هوا، باد و ارتفاع منطقه، کار مهار را 
سخت کرده و به گسترده شدن آتش منجر شده است. 
با این حال به گفته محمد مجابی معاون توسعه مدیریت 
و حقوقی و امور مجلس سازمان محیط زیست، »بیش 
از 100 نف��ر در مناطق صعب العبور جنگل گلس��تان 
درحال اطفای حریق هس��تند و از آنجایی که منطقه 
صعب العبور اس��ت، محیط بانان برای اطفای حریق از 

اسب و موتورسیکلت  استفاده  می کنند.« 
آتش گسترده ش��ده و امید به مهار آن بدون رسیدن 
کمک از تهران، بسیار کمرنگ. به گفته جواد سلیاری 
رئیس پ��ارک ملی گلس��تان، »اگر کمک ب��ه زودی به 
منطقه نرس��د، آتش همچنان پیش می رود و درختان 
همین طور می سوزند. آتش در مرکز پارک آغاز شده و 
هم پوش��ش جنگلی درحال سوختن است و هم مرتع.  
درخواس��ت هایی برای کمک و ارسال بالگرد به منطقه 
داده ایم اما با گذش��ت ساعت ها از ش��روع حریق هنوز 
بالگردی برای مهار آتش به منطقه اعزام نش��ده و یک 
فروند بالگرد از سوی هلال احمر به منطقه آمده که آن 
هم امدادی است.« همه ناراضی اند و گله مند. می گویند 
توجهی به س��وختن و خاکستر ش��دن درختان پارک 
نمی شود و از روز یکش��نبه تلاش برای آمدن بالگرد به 
منطقه نتیجه ای نداشته است. اسماعیل مهاجر مدیرکل 
حفاظت محیط زیست گلستان، به »شهروند« می گوید: 
»با ستاد دفاع غیرعامل تماس گرفته شده، چنانچه آنها 
وارد عمل شوند، احتمال موفقیت و مهار آتش وجود دارد 

اما هنوز آنها نیز اقدامی نکرده اند. ستاد مدیریت بحران 
کمکی نکرده و تنها نامه نگاری کرده اند. تنها بالگردی که 
به منطقه آمده، بالگرد هلال احمر است که امکان حمل 

آب ندارد و تنها امدادرسانی انجام می دهد.« 
او با تأکی��د بر این که فاجع��ه ای در راه اس��ت، ادامه 
می دهد: »پیش بینی درخصوص این ک��ه چه میزان از 
درختان پارک در آتش سوخته، امکان پذیر نیست چرا 
که هنوز آتش مهار نشده اما به نظر می رسد 200 هکتار 
از جنگل های گلستان از بین رفته است. این پارک ذخیره 
زیست کره است اما برای نگهداری آن اقدامی نمی شود. 
پارک ملی گلستان با خون دل محیط بانان حفظ شده 
اگر مسئولان همت نکنند، این س��رمایه ملی از دست 
خواهد رفت، زیرا گرما در منطقه زیاد است، باد می وزد و 
ارتفاعی که حریق در آن محدوده آغاز شده زیاد است و به 

گسترده شدن آتش کمک می کند. باید گفت فاجعه ای 
در راه است و درختان پهن برگ و ارُس درحال سوختن 
هستند.« حالا حدود 22 ساعت از شروع آتش می گذرد 
و تمامی خبرها از ادامه داشتن، آتش حکایت دارند. بار 
دیگر گفته می شود آتش س��وزی عمدی بوده و مقصر 
قطعی بروز آن شکارچیان غیرمجاز هستند. مهاجر در 
این خصوص می گوید: »این ششمین آتش سوزی ظرف 
دو ماه گذش��ته در جنگل گلستان اس��ت. حتم داریم 
این آتش سوزی به صورت عمدی اتفاق افتاده و به طور 
قطع توسط شکارچیان بوده، زیرا منطقه آتش سوزی 
شرایطی ندارد که مس��افران یا افراد عادی قادر به عبور 
از آن جا باش��ند.« دو س��اعت مانده تا آتش سوزی یک 
روزه شود، حالا خبر می رسد که بالگرد اطفای حریق به 
منطقه رسیده و جواد سلیاری رئیس پارک ملی گلستان 

 از س��رعت گرفتن روند اطفای حریق ب��ا آمدن بالگرد
 حکایت می کند.

هر چند ساعت ها از ش��روع آتش سوزی می گذرد و 
هنوز حریق جنگل گلستان مهار نشده اما پیش بینی ها 
از مساحتی که درختان به خاکس��تر تبدیل شده اند، 
آن هم پیش از مه��ار آتش حدود 200 هکتار اس��ت. 
مساحتی که مسئولان حفاظت محیط زیست استان 
گلستان به آن اش��اره می کنند و در همین خصوص، 
الهه موسوی مش��اور مدیرکل حفاظت محیط زیست 
استان گلستان به مهر می گوید: »200 هکتار از اراضی 
منطقه دیوارکجی تاکنون طعمه حریق ش��ده اس��ت 
و آتش س��وزی همچنان ادامه دارد.« او هم از نرسیدن 
بالگرد برای مهار آتش گله مند است و با اشاره به این که 
از عصر یکشنبه سازمان محیط زیست استان درخواست 
بالگرد برای اطفای حریق را به تهران داده و آنها موافقت 
کردند، ادامه می دهد:  »چیزی که مش��اهده می شود 
این اس��ت که تاکنون به جز بالگ��رد هلال احمر که آن 
هم امدادی اس��ت،  بالگرد دیگری در منطقه نیس��ت. 
این حریق در منطقه دیوارکجی واقع در ارتفاعات آبشار 
آق س��و تنگه گل اتفاق افتاده و اکنون برخی از اراضی 

جنگل آق سو را نیز درگیر کرده  است.« 
درختان پارک ملی گلس��تان درحالی به خاکستر 
تبدیل شده اند که در روزهای گذشته صحبت از اجرای 
طرح تنفس جنگل ها و عدم بهره ب��رداری از درختان 
جنگلی برای اس��تراحت و احیای آنهاست، اما اکنون 
ده ها هکتار از درختان این پارک زیر سایه کم توجهی 
و امدادرسانی دیرهنگام به خاکستر تبدیل شده اند که 
جدا از منافع اقتصادی را که می توانست با خود داشته 
باش��د، هزاران  میلیارد ضرر را متوجه محیط زیس��ت 
کش��ور خواهد کرد. این پارک ارزش اکولوژیکی دارد و 
قدیمی ترین پارک ملی ثبت شده در کشور و پناهگاهی 

کم نظیر برای حیات وحش  است.  
ارزش اکولوژیکی این میزان درختی که خاکس��تر 
شد قابل محاسبه نیست، اما اگر تنها ارزش ریالی چوب 
درختان سوخته ش��ده را برآورد کنیم، به رقم حداقل 
دو میلیارد و 500 میلیون تومان می رس��یم. موجودی 
چوب هر هکتار جنگل 250 مترمکعب است و ارزش 
هر مترمکعب چوب هم 50 ت��ا 100 هزار تومان. وقتی 
200 هکتار جنگل در آتش بس��وزد، یعن��ی 50 هزار 
مترمکعب چوب ذغال ش��ده اس��ت که حداقل ارزش 
آن دو میلیارد و 500 میلیون توم��ان و حداکثر ارزش 
آن پنج میلیارد تومان اس��ت که این ارق��ام در مقابل 
س��ایر کارکردهای جنگل، رقمی محسوب نمی شود. 
چنانچه س��ایر کارکردهای جنگل ها در کشور ما نیز 
ارزش گذاری شوند، برداش��ت چوب اهمیت چندانی 
ن��دارد.« با وج��ود اهمیتی ک��ه جنگل ه��ا در دنیای 
کنون��ی دارن��د، هر س��ال به خصوص در س��ال جاری 
روند آتش سوزی درختان ش��دت گرفته و پارک ملی 
گلس��تان، یعنی قدیمی ترین پارک ملی کشور، برای 
ششمین بار در دو ماه گذش��ته در آتش سوخته است. 
عقربه س��اعت به 18 نزدیک می ش��ود، 24 س��اعت 
 از ش��روع آتش گذش��ته و حالا صحبت از س��وختن

 300 هکتار از اراضی جنگلی پارک ملی گلستان است، 
آن هم در تولد 57 سالگی.

شهروند| به همین زودی اتفاق افتاد، در یک چشم 
بر هم زدن و به فاصله کمتر از 10 روز! شرکت هایی که 
سال هاس��ت از روغن پالم برای تولید لبنیات استفاده 
می کردند، ح��الا در مدت زم��ان کوتاهی، به دس��تور 
س��ازمان غذا و دارو، از تولید لبنیات با این روغن، دست 
کشیدند. روز گذش��ته بالاترین مقام سازمان غذا و دارو 
از شناس��ایی 41 تخلف در اس��تفاده از روغن پالم خبر 
داد، او تأکی��د کرد ک��ه از این تعداد تخل��ف 23 مورد 
محرز ش��ده و در 18 مورد دیگر اما استفاه از روغن پالم 
مشکوک است. رس��ول دیناروند، با اعلام این موضوع 
تأکید کرد ک��ه از همین امروز دیگر م��واد لبنی حاوی 
این روغن به بازار عرضه نمی ش��ود. رئیس این سازمان 
به مردم اطمین��ان داد ک��ه دیگر اس��تفاده از لبنیات 
موجود در بازار منعی ندارد چراکه براس��اس بخشنامه 
صادرش��ده از تولید آنها جلوگیری شده است.  بنابراین 
هرچه از امروز تولید می ش��ود مجوز دارد! این واکنش 
رئیس س��ازمان غذا و دارو به نگرانی مردمی اس��ت که 
از دوازدهم مردادماه همزمان با اعلام وزیر بهداش��ت، از 
خوردن لبنیات هراس دارند. مردمی که بیست و پنجم 

مردادماه را در اعتراض به استفاده از روغن مضر پالم، روز 
بدون لبنیات اعلام کرده بودند. حالا دیناروند، به عنوان 
بالاترین مقام سازمان غذا و دارو، با اعلام این خبر سعی 
در کم کردن ش��عله نگرانی مردم دارد. وزارت بهداشت 
به این زودی ها نمی خواهد اس��امی برندهای متخلف 
را اعلام کند، حداقل تا زمانی که تخلف ها محرز ش��ود.  
همین هم شده تا هر روز لیستی از اسامی شرکت های 
لبنی متخلف در فضای مجازی منتش��ر شود؛ اتفاقی 
که نگرانی ها را تشدید کرده و مردم را در خرید لبنیات 
بلاتکلیف. هرچند مشاور وزیر بهداشت تأکید کرده که 

این لیست ها مورد تأیید وزارت بهداشت نیست.   
 از یک سو وزیر بهداشت تأکید می کند که شیر حاوی 
پالم اس��ت، از دیگر س��و اما رئیس س��ازمان غذا و دارو 
می گوید که ش��یر از این دایره خارج اس��ت، روغن پالم 
بیشتر در پنیر، خامه و ماست استفاده می شود.  هرچه 
می گذرد گوش��ه های جدیدی از تخلفی ب��ه نام »پالم« 
نمایان می شود.  حالا دیگر همه متهم هستند.  با این همه 
دیناروند تأکید کرد ک��ه در چند روز آینده پس از انجام 
آزمایش های تکمیلی، مواردی که تخلفشان محرز شود، 

پروانه آنها تعلیق و به دس��تگاه قضایی معرفی خواهند 
شد.  رئیس سازمان غذا و دارو ادامه داد: »ارزیابی جامع و 
دقیقی از هفته گذشته در سراسر کشور شروع کردیم که 
براساس این ارزیابی تمام شرکت هایی که فرآورده های 

مختلف لبنی تولید می کنند رصد  شدند.« 
او درباره نتایج اقدام��ات صورت گرفته برای مقابله با 
مصرف روغن پالم در کارخانه های لبنیات نیز توضیح 
داد:  » تمام بازرسان س��ازمان غذا و دارو و دانشگاه های 
علوم پزش��کی از خطوط تولید و انبارهای شرکت های 
تولید کنن��ده صنایع لبنی، بازرس��ی های لازم را انجام 
داده اند و تمامی مس��تندات تولید بررس��ی ش��دند و 
نمونه برداری های لازم صورت گرفته است.« قرار است 
متخلفان در استفاده از روغن پالم به مردم معرفی شوند. 
دیناروند ای��ن را گفت و افزود: »تنه��ا در صورت قطعی 

شدن حکم این اتفاق می افتد.« 
از دیگر سو  هاشمی سخنگوی این س��ازمان نیز در 
گفت وگو ب��ا »ش��هروند« در توضیح بیش��تر در میزان 
اس��تفاده از روغن گفت: »بنا بر این ب��ود طی دو هفته 
متخلفان شناس��ایی ش��وند ام��ا در مدت زمان کمتر 

توانس��تیم این تولیدکنن��دگان را شناس��ایی کنیم، 
درحال حاضر تمام بازرس��ان س��ازمان غ��ذا و دارو در 
دانشگاه های علوم پزشکی فعال ش��ده و از خط تولید 
 و انبار ش��رکت های لبنی بازدید می کنن��د.« او درباره

 41 متخل��ف شناسایی ش��ده در اس��تفاده از روغ��ن 
پال��م تأکید کرد که منظ��ور از 41 مورد ه��م می تواند 
برند باش��د و هم پرونده. اما فعلا صلاح بر این است که 
اسامی شرکت ها اعلام نشود.  البته وزیر بهداشت وعده 
داده اس��امی برندها را اعلام کند.  به گفته او، تنها  سه تا 
چهار محصول شامل بستنی، خامه قنادی و پنیر مجوز 
استفاده از پالم دارند و هرگونه استفاده از آن در لبنیات 
ممنوع است. »بازرسان ما همیشه حضور داشتند اما ما 
می خواهیم آنها را فعال تر کنیم.« هاش��می تأکید کرد: 
»در تلاش هستیم تا  درصد استفاده از چربی در لبنیات 
را نهایت تا  5 یا 6 درصد برسانیم و نگذاریم  درصد چربی 
از این میزان بالاتر برود.« او از تشکیل یک کمیته علمی 
برای بررسی اینگونه مسائل خبر داد. » این کمیته دایمی 
است تا از تصمیم گیری های لحظه ای جلوگیری کرده و 

براساس مستندات اعلام نظر کند.«

یادداشت
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سازمان غذا و دارو:  شناسایی 41 تخلف در تولید لبنیات با روغن پالم

لبنیاتبدون»پالم«ازامروزتولیدمیشود
  فقط بستنی، خامه قنادی و پنیر مجوز استفاده از پالم دارند؛ اسامی برندها پس از محرز شدن تخلف اعلام می شود

یک شبانه روز  از آتش سوزی گلستان گذشت، حریق اما مهار نشد

300 هکتار خاکستر شد
  پارک ملی گلستان برای ششمین بار در دو ماه گذشته در آتش سوخت 

خبر
شهروند| در آخرین نشستی که برای ساماندهی 
برج آزادی تهران برگزار ش��ده، مقرر شده شهرداری 
تهران لایحه ای را جه��ت اداره هیأت امنایي و اعمال 
مدیریت واحد مجموعه ب��رج آزادی و درنهایت تهیه 
شرح خدمات طرح جامع مجموعه برج آزادی را تا دو 

هفته آینده به شورای شهر تهران ارایه کند. 
جلسات اعضای شورا و مدیران ش��هری و مدیران 
دولتی درباره برج آزادی ادامه دارد. در آخرین نشستی 
که با حضور »احمد مس��جدجامعی«، رئیس ش��ورا و 
تعداد دیگری از اعضای شورای شهر تهران برگزار شده، 
حاضران تصمیمات جدیدی برای برج آزادی گرفته اند. 
»اقب��ال ش��اکری«، رئیس کمیت��ه عمران ش��ورای 
اس��لامی ش��هر تهران دراین باره به »شهروند«، گفت: 
»جلسه ای با موضوع س��اماندهی برج آزادی با حضور 
ریاست شورای اسلامی شهر تهران و کمیسیون های 
 عم��ران و حمل ونق��ل، شهرس��ازی و معم��اری، 
فرهنگ��ی - اجتماع��ی و همچنین معاون��ت فني و 
عمران��ي، معاونت شهرس��ازي و معماري، ش��رکت 
توس��عه فضاهاي فرهنگ��ي، معاون��ت حمل ونقل و 
ترافیک ش��هرداری تهران، مس��ئولان مجموعه برج 
آزادي و تعدادی از کارشناسان برگزار و در این جلسه 
تصمیمات تازه ای گرفته شد ازجمله این که نظر جمع 
بر این بود که س��اماندهی این مجموعه طوری انجام 

ش��ود که برج آزادی از انزوا درآید و به قطب فرهنگی 
غرب تهران تبدیل ش��ود چون حتم��ا این ظرفیت را 
دارد اما تاکنون به دلیل مدیریت های پراکنده امکان 

ساماندهی آن وجود نداشته است.« 
او گفت: »این جلسه س��ه محور داشته که بخشی 
از آن درباره اقداماتی اس��ت که قرار اس��ت درباره برج 
آزادی انجام شود و بخش��ی دیگر به حوزه نرم افزاری 
و برنامه ریزی برای فعال ک��ردن بخش های مختلف 
ب��رج آزادی برمی گ��ردد.« ب��ه گفت��ه »ش��اکری« 
شرکت کنندگان در نشس��ت اخیر تصمیماتشان در 
 مورد برج آزادی را در س��ه مح��ور جمع بندی کردند:

1. تعمیرات ضروری 2. تهیه ط��رح جامع برج آزادی 
3. انتقال ترمینال و حذف و س��اماندهی کاربری های 
مناس��ب. او افزود: در این جلس��ه س��ه مصوبه شامل 
راهکارهای کوتاه مدت تعمیرات مورد نیاز برج آزادي 
با مسئولیت معاونت فني و عمراني شهرداري تهران 
و همچنین تعیین تکلیف مدیریت ب��رج تا دو هفته 
آینده از طریق لایحه پیش��نهادي شهرداري به شورا 

جه��ت اداره هیأت  امنای��ي و اعم��ال مدیریت واحد 
مجموعه برج آزادی و در نهایت تهیه ش��رح خدمات 
طرح جام��ع مجموعه ب��رج آزادی تصویب ش��د. به 
گفته رئی��س کمیته عم��ران، تهیه ش��رح خدمات 
طرح جام��ع برج آزادي ش��امل تعیی��ن تکلیف نوع 
انتظار از برج آزادي، مس��أله دسترسي هاي ترافیکي 
و دسترسي مراجعین و عابرین پیاده جهت بازدید از 
برج، وجهه بین المللي برج، مسأله انتقال ترمینال غرب، 
مسأله طرح احیاي دروازه هاي تاریخي شهر تهران با 
همکاري تمام دستگاه ها تصویب شد و قرار شد طی 
دو، سه هفته آینده ش��رح خدمات به شورا ارایه شود. 
به گفته »ش��اکری« یکی از موضوعاتی که باعث شده 
اس��ت برج آزادی با مشکلات امروزی اش مواجه باشد 
مش��خص نبودن متولی و مدیریت برج بوده اس��ت. 
دیدگاهی که پیش از این س��ایر اعضای شورای شهر 
تهران هم گفته بودند که یک��ی از اصلی ترین دلایلی 
که موجب ش��ده برج آزادی به عنوان مهم ترین نماد 
تهران در حاشیه برنامه های اجتماعی و فرهنگی قرار 

بگیرد، نبود مدیریت واحد اس��ت. مدیریت آزادی در 
سال های پیش از پیروزی انقلاب اسلامی با مدیریت 
چندگانه بخشی از آن توسط شهرداری تهران، بخشی 
تحت نظارت سازمان میراث فرهنگی و بخشی هم در 
اختیار بنیاد رودکی بوده است، مدیریت سه گانه ای که 
نتیجه آن هرچه بوده حالا برج آزادی را در ش��رایطی 
قرار داده که هم بنا از نظر س��ازه به دلیل نفوذ مستمر 
آب دچار مشکل و آسیب شده و هم این که نتوانسته 
به عنوان ی��ک مرکز فرهنگ��ی و هن��ری موثر عملا 
جایگاهی برای خود کسب کند و حاشیه نشین مانده 
است. کارشناسان ش��هری می گویند: برج آزادی که 
یکی از آثار شاخص معماری کشور است و درعین حال 
با دارا بودن سالن ها و گالری های بزرگ می تواند یکی 
از مراکز مه��م فرهنگی و هنری تهران باش��د به این 
دلیل مهجور مانده که جدا از س��وءمدیریت ها از نظر 
دسترسی در مرکز میدان آزادی قرار گرفته که عملا 
امکان رفت و آمد پیاده وسط میدان به سادگی ممکن 
نیست و همین امر یکی از دلایلی است این مجموعه 
فرهنگی را در انزوا قرار داده اس��ت. ح��الا آن طور که 
اعضای شورا می گویند در طرح جامعی که قرار است 
با همکاری هر سه نهاد تهیه شود مجموعه این موارد را 
لحاظ خواهند کرد و دسترسی های جدیدی هم برای 

برج آزادی تعریف می شود.

با پیشنهاد شهرداری و در صورت تصویب شورای شهر تهران

اداره برج آزادی هیأت امنایی می شود


